Syrian Arab Republic
university of Damascus
Faculty of Arts and Humanities
Geographical Department



Social and Economic Transformation in lives of Bedouins in Daraa

A dissertation submitted in fulfilment of the requirements for the degree of (PhD) in human geography

by Heba Mahmood Shbat

Supervisor

Prof. Randa Ahmad AL Lababidi

Abstract

The Bedouins in Daraa Governorate live a homogeneous and distinct cultural lifestyle, Within human gatherings of various sizes, their number exceed 96 gatherings, which requires studying it in light of the rapid technological developments, and measuring the degree of transformation in it. The research aims to identify the most important geographical factors affecting the stability of the Bedouins and the transformation of their lifestyle in Daraa Governorate between the years 1970-2022, and to highlight the most important indicators of transformation. By monitoring the actual reality of their society and determining the degree of adaptation and integration with the general society of Daraa Governorate, which in turn contributes to achieving comprehensive development, the statistical method and field research were followed through multiple visits to Bedouin communities and the method of observation, direct observation and analytical description, In addition to distributing a thousand research questionnaires that express different aspects of Bedouin life and analyzing their data in mathematical relationships, it was achieved that a relative and differential shift occurred in their lifestyle, as the Bedouins live a dual pattern between modernity and tradition, and a partial change occurred in the division of labor with the working group remaining in Agriculture and pastoralism are prevalent for 75% of the working group, while the systems, patterns, and social relationships in their lives change gradually and slightly compared to the material cultural elements in light of the presence of cultural, social, and service obstacles. However, the presence of Bedouins in Daraa Governorate is a basic necessity that is built in mutual social and economic relationships. With the general community.

In order to achieve the development of the Bedouin community, an appropriate strategy must be implemented according to the circumstances surrounding it, taking into account its special culture and improving its living reality, in recognition of the importance of its existence as a real reality that contributes to the development of general society.

key words: Bedouins, Daraa Governorate, adaptation and integration, patterns, social relations



الجمهورية العربية السورية جامعة دمشق كلية الآداب والعلوم الإنسانية قسم الجغرافية

التحول الاجتماعي والاقتصادي في حياة البدو في محافظة درعا

أطروحة مقدمة لنيل درجة الدكتوراه في الجغرافية البشرية

اعداد هبة محمود شباط

اشراف أ. د . رندة أحمد اللبابيدي يعيش البدو في محافظة درعا نمطاً معيشياً ثقافياً متجانساً ومميزاً ضمن تجمعات بشرية مختلفة الأحجام ويتجاوز عددها 96 تجمعاً، مما يستوجب دراسة هذا النمط في ظل مواكبة التطورات التكنولوجية المتسارعة، وقياس درجة التحول فيه، حيث يهدف البحث إلى الوقوف على أهم العوامل الجغرافية المؤثرة في استقرار البدو وتحول نمطهم المعيشي في محافظة درعا بين عامي 1970–2022م، والتي بدورها خلقت فروقات بسيطة بين نمط البدو في المنطقة الجنوبية الغربية والبدو في الشمال الشرقي من المحافظة ولاسيما في الجانب الاقتصادي، وإبراز أهم مؤشرات التحول من خلال رصد الواقع الفعلي لمجتمعهم وتحديد درجة التكيف والاندماج مع مجتمع محافظة درعا العام، والذي يسهم بدوره في تحقيق التنمية الشاملة، وتم اتباع الأسلوب الاحصائي والبحث الميداني من خلال الزيارات المتعددة لتجمعات البدو واتباع أسلوب المشاهدة والملاحظة المباشرة والوصف التحليلي، بالإضافة لتوزيع ألف استمارة بحثية تعبر عن جوانب مختلفة في حياة البدو وتحليل معطياتها في علاقات رياضية، وتم التوصل إلى حدوث تحول نسبي وتقاضلي في النمط المعيشي لهم حيث يعيش البدو نمطاً إزدواجياً ما بين الحداثة والتقليد، وحصول تغير جزئي في تقسيم العمل مع بقاء الفئة العاملة في الزراعة والرعي هي المائدة بنمية 75% من الفئة العاملة، بينما النظم والأنساق والعلاقات الاجتماعية في حياتهم تتغير بشكل تتريجي وطفيف مقارنة مع العناصر الثقافية المادية في علاقات اجتماعية واقتصادية متبادلة مع المجتمع أن وجود البدو في محافظة درعا ضرورة أساسية تُبنى في علاقات اجتماعية واقتصادية متبادلة مع المجتمع العام.

ومن أجل تحقيق تنمية مجتمع البدو لابد من القيام باستراتيجية مناسبة وفقاً للظروف المحيطة به في المجال الخدمي الإنتاجي منه والاجتماعي، مع مراعاة ثقافته الخاصة وتحسين واقعه المعيشي، إدراكاً لأهمية وجوده كواقع حقيقي يسهم في تطور المجتمع العام.

كلمات مفتاحية: البدو، محافظة درعا، التكيف والاندماج، الأنساق، العلاقات الاجتماعية